
اقتصادی6

گروه اقتصادی - یک ســال و 
دو مــاه از زمان تصویب قانون جهش 
تولیــد و تامین مســکن در ۱۷ مرداد 
۱۴۰۰ می گــذرد. هــدف این بود که 
ســالیانه یک میلیون واحد مسکونی 
ساخته شود. اوایل تصویب قانون، کار 
به کندی پیش می رفت تا این که اواخر 
مهرماه پارسال رستم قاسمی ـ وزیر راه 
و شهرسازی اعلام کرد که  قرار نیست 
ســالانه یک میلیون واحد بسازیم و با 
توجه به این که ساخت مسکن حدود 
یک ســال و نیم زمان می بــرد، در دو 
مرحله باید چهار میلیون مسکن ساخته 
شود. این صحبت وزیر شائبه هایی را 

مبنــی بر عدم توانایــی در اجرای این 
ابرپروژه ایجاد کرد.

کارنامه بیش از یک سال گذشته 
وزارت راه و شهرســازی در طــرح 
نهضت ملی مســکن نشــان می دهد 
که ظاهــرا چند جــای کار می لنگد؛ 
از مقاومــت دســتگاه های دولتی در 
واگذاری زمین های خود به این طرح 
گرفته تا جاخالی دادن سیستم بانکی و 

عدم اقبال طرف تقاضا از این پروژه.
دولت سیزدهم تا کنون برای یک 
میلیون و ۵۲۵ هزار واحد زمین تامین 
کرده اما آن چه عملا از ســوی دستگاه 
متولی ســاخت مســکن )با اما و اگر 

درخصوص آمار( به مرحله ی ساخت 
رســیده ۴۳۰ هزار واحد است. اسفند 
پارسال این عدد ۳۲۰ هزار واحد عنوان 
شد. یعنی در طی شش ماه گذشته فقط 
۱۱۰ هــزار واحد بــه مرحله ی اجرا 
رسیده است که بخش قابل توجهی از 
آن به واحدهای خودمالکی در روستاها 
و برخی شهرهای حومه ای برمی گردد.
قرار  اســت ۷۰۰ هــزار واحد از 
طرح جهش تولید مسکن در شهرهای 
جدید ساخته شــود. تا کنون بسته ی 
۱۰۰ هزار واحدی اول شــروع شده و 
قرار بود تیرماه بســته ی دوم آغاز شود 
امــا هنوز خبری از شــروع این برنامه 

نیســت؛ چرا که بنا بــه گفته علیرضا 
جعفری ـ مدیرعامل شهرهای جدید 
درخصوص بســته ی اول فقط حدود 
۵۰ درصد متقاضیان افتتاح حســاب 

کرده اند.
درخصوص تامین آورده ظاهرا به 
دلیل عملکرد نامناسب دولت های قبل 
در بحث مسکن مهر، اعتماد اجتماعی 
به طرح های مسکن دولتی از بین رفته 
اســت. آخرین آمار گویای آن است 
که فقــط ۳۳۳ هزار نفــر آورده اولیه 
۴۰ میلیــون تومانی را واریز کرده اند و 
سازندگان مطمئن هستند این تعداد در 
فراخوان های بعدی افت خواهند کرد.

بر اســاس آن چه از صحبت های 
مســئولان وزارت راه و شهرســازی 
اســتنباط می شــد دهک های یک تا 
هشت زیر چتر نهضت ملی مسکن قرار 
می گیرند اما انگار هیچ سیاستی برای 
تقویت توان طرف تقاضا وجود ندارد. 
پای صحبت های برخی متقاضیان که 
می نشینیم می گویند با مشقت، آورده 
۴۰ میلیون تومانی را واریز کرده اند اما 
توان پرداخت ۴۰ میلیون تومان دوم را 

ندارند.

موضوع دستگیری قاسم مکارم ـ 
مشــاور وزیر راه و شهرسازی به اتهام 
ارتشا و شائبه تخلف برخی افراد دیگر 
همچون مسعود بزرگ زاده ـ سرپرست 
سابق شرکت عمران شهر جدید پرند 
نیز بــرای وزارت راه و شهرســازی 
حاشیه ســاز شد. اما ســایر تغییرات 
مدیریتــی هم در بدنــه وزارت راه و 
شهرســازی چندان منجر به روی ریل 
قرار گرفتن طرح نهضت ملی مسکن 
نشده است. البته وزیر راه و شهرسازی 
چند روز قبل اعلام کرد که مشــاور او 

آزاد شده است.
به هر ترتیب یک سال از کارنامه 
وزارت راه و شهرســازی در طــرح 
نهضت ملی مسکن که از اولویت های 
دولت ســیزدهم بوده است، می گذرد 
و طبق برنامــه وزیر انتظار می رفت تا 
کنون دو میلیون واحد به پیشرفت ۵۰ 
درصد برســد. در حالی که ۴۳۰ هزار 
واحد عمدتا در مراحل ۱۰ تا ۲۰ درصد 
پیشرفت قرار دارد. سوال این است که 
آیا می تــوان به کارنامه ی مســئولان 
وزارت راه و شهرســازی در یک سال 

گذشته نمره ی قبولی داد؟

با این دست فرمان می خواهیم 
چهار میلیون خانه بسازیم؟

از همان روزی که مسئول اول مسکن سازی در کشور اعلام کرد نمی توانیم سالانه یک میلیون واحد بسازیم
 و ساخت چهار میلیون خانه را به دو بخش دو میلیون واحدی تقسیم کرد این نگرانی ایجاد شد که پروژه ی 

نهضت ملی مسکن گرفتار سستی و بی عملی شود.

گروه اقتصــادی -  دهلی نو  
می تواند از سازمان همکاری شانگهای 
برای ارتقای کریدور حمل و نقل بین 
المللی شمال به جنوب و پروژه بندر 
چابهار )INSTC( استفاده کند. لازم 
به یادآوری اســت که کمیته سه جانبه 
همچنین در ســال ۲۰۲۰ توسط هند، 
ایران و ازبکســتان بــرای همکاری 
نزدیکتر در بندر چابهار و سایر طرح 

های ارتباطی تأسیس شد.
 در ۱۶ ســپتامبر، هند ریاســت 
دوره ای سازمان همکاری شانگهای 
را بر عهده گرفــت. در این اجلاس، 
کشورهای عضو چالش ها و تهدیدات 
جهانی از جمله درگیری روســیه و 
اوکراین، چالش های بهبود اقتصادی، 

موانــع زنجیره تامین جهانی و بحران 
انرژی و غذا را مورد بحث و بررســی 

قرار دادند.
در ســال ۲۰۰۱، بــا گنجاندن 
ازبکســتان، شانگهای پنج متشکل از 
چین، قزاقســتان، قرقیزستان، روسیه 
و تاجیکستان به ســازمان همکاری 
شــانگهای تبدیل شد. با اضافه شدن 
هنــد و پاکســتان در ســال ۲۰۱۷، 
ســازمان همکاری شانگهای به یکی 
از بزرگترین سازمان های بین المللی 
تبدیل شــده که تقریبــاً ۳۰ درصد از 
تولید ناخالــص داخلی جهانی و ۴۰ 
درصد از جمعیت جهان را تشــکیل 

می دهد.
 ســازمان همکاری شــانگهای 

که در ۲۰ ســال گذشته تکامل یافته 
اســت، اکنون جغرافیای اوراســیا، 
آسیای جنوبی و آسیای مرکزی را در 
بر می گیرد ذو نیــاز مبرمی به اتصال 
منطقه ای و فرامنطقه ای برای توسعه 
اقتصادی-اجتماعــی، تجــارت، و 

ارتباط مردم با مردم دارد.
هنــد و ســازمان همکاری 

شانگهای
دهلی نــو از زمان پذیرش خود 
در سازمان همکاری شانگهای پیوسته 
برای تقویت همکاری در موضوعات 

مربوط بــه امنیت منطقــه ای، دفاع، 
مبارزه با تروریسم، تجارت غیرقانونی 
مواد مخدر و غیره تلاش کرده است. 
هند به عنوان بزرگترین دموکراســی 
جهــان، نه تنهــا دیدگاه های خود را 
در مورد این موضوعــات قرار داده، 
بلکه در ایجاد انگیزه در دیگران برای 
حمایت از تشکیل یک دولت فراگیر 
در افغانستان و کمک به احیای صلح 
و بهبود اقتصادی کشــور موفق بوده 

است.
ســازمان همکاری شــانگهای 

همچنیــن بــه هند ایــن فرصت را 
می دهــد کــه اقدامــات جهانی و 
منطقه ای ضد تروریســم و همچنین 
تلاش های منطقه ای بــرای مبارزه با 
تجارت غیرقانونی مواد مخدر را آغاز 
کند. به عنوان مثال، دهلی نو می تواند 
کشورهای عضو ســازمان همکاری 
شانگهای را در استفاده بی رویه آن از 
تروریسم در منطقه اوراسیا را حساس 

کند.
 در این راستا، دهلی نو می تواند 
از ســاختار منطقه ای ضد تروریسم 

شــانگهای  همــکاری  ســازمان 
)RATS( بــرای تقویت همکاری و 
هماهنگی برای مبارزه با چالش های 
امنیتــی منطقه ای و جمــع آوری و 

اشتراک اطلاعات استفاده کند.
هنــد از زمان به دســت آوردن 
عضویت کامــل، تلاش های جدی 
برای ارتقای صلــح، رفاه و ثبات در 
سراسر منطقه اوراسیا، بویژه در میان 
اعضای ســازمان همکاری شــانگها 
انجــام داده اســت. احتمالا دهلی نو 
از ســازمان همکاری شانگهای برای 

تحت فشار گذاشــتن پاکستان برای 
تغییــر موضع و اســتراتژی خود در 
پیوند دادن آســیای مرکزی و آسیای 
جنوبی به عنوان یک مدافع سرسخت 
بــرای اتصال منطقه ای و فرامنطقه ای 

استفاده کند.
در عصــر سیاســت خارجی 
چندجانبــه و چندجانبه، ســازمان 
همکاری شــانگهای می تواند برای 
اطمینــان از هماهنگــی بیشــتر بین 
کشــورهای عضو برای رویارویی با 
چالش های مشــترک و نگرانی های 
ژئواســتراتژیک مورد اســتفاده قرار 
گیرد. به نظر می رســد تاکنون روسیه 
و چیــن در جایگاه رهبری ســازمان 
همکاری شانگهای قرار دارند. با این 

حال، هند، با نفوذ اقتصادی منطقه ای 
و جهانی و ســرمایه فکری قوی اش، 
باید به سرمایه گذاری دیپلماتیک خود 
در برنامه ریزی و برنامه مترقی سازمان 

همکاری شانگهای فکر کند.
به منظور تقویت موقعیت خود 
در این مجمع، هند همچنین می تواند 
از روابط طولانی مدت دوجانبه خود 
با روســیه، ایــران و جمهوری های 
آسیای مرکزی استفاده کند. باید توجه 
داشت که چین از طرح کمربند و جاده 
)BRI( برای افزایش حضور تجاری 
خود در آسیای مرکزی استفاده کرده 
ژئواســتراتژیک،  نگرانی هــای  که 
ژئواکونومیــک و امنیتی هند افزایش 

یافته است.

فرصت های اقتصادی ریاست هند بر سازمان شانگهای؛

ارتقای کریدور شمال به جنوب و بندر چابهار

بر اساس آن چه از صحبت های مسئولان وزارت راه و شهرسازی استنباط می شد دهک های 
یک تا هشت زیر چتر نهضت ملی مسکن قرار می گیرند اما انگار هیچ سیاستی برای تقویت توان 
طرف تقاضا وجود ندارد. پای صحبت های برخی متقاضیان که می نشینیم می گویند با مشقت، 
آورده ۴۰ میلیون تومانی را واریز کرده اند اما توان پرداخت ۴۰ میلیون تومان دوم را ندارند.

گــروه اقتصــادی -وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت اعلام کرد: 
هر کدام از متقاضیان واردات خودرو 
که شرایط مربوط به خدمات پس از 
فروش و ســرمایه گــذاری انتقال 
فنــاوری را اعلام کنند در فهرســت 
شــرکت های حائــز شــرایط قرار 
می گیرند و این مهــم در وزارتخانه 

در دست بررسی است.
آییــن  در  واردات  شــرایط 
نامــه مصوبــه هیــات وزیــران و 
دستورالعمل اجرایی این مصوبه در 
نظر گرفته شــده است. بدیهی است 

که برخی از متقاضیان شــرایط لازم 
 را داشته باشــند و برخی نیز نداشته 

باشند.
واردات  متقاضیــان  اکنــون 
خودرو بررسی های ممکن را انجام 
داده انــد و در حــال تهیه اســناد و 
مدارک مربوطه هســتند و هر کدام 
از متقاضیــان که شــرایط مربوط به 
خدمــات پس از فروش و ســرمایه 
گــذاری انتقال فناوری را اعلام کنند 
در فهرست شرکت های حائز شرایط 

قرار می گیرند.
برپایه این جوابیه، این موضوع 

در وزارت صمت در حال بررســی 
است و برای آنکه موضوع واردات به 
نتیجه برسد باید سایر مسائل توسط 
ســازمان ها و بخش های مختلفی که 
در مصوبه هیات وزیران تعیین شده 

اند، نهایی شود.
دستوری برای واردات به 
صورت ناقص و فوری خودرو 

صادر نشده است
مرکز ارتباطات وزارت صمت 
همچنیــن پیرو خبر منتشرشــده در 
روزنامــه دنیــای اقتصاد بــا عنوان 
واردات  جدیــد  »ضرب الاجــل 

خــودرو«، جوابیه دیگری منتشــر 
 کــرد. متــن جوابیه به این شــرح 

است:
از ابتدای روی کار آمدن دولت 
ســیزدهم واردات خــودرو ابزاری 
بــرای رفع نیاز بــازار در نظر گرفته 
شــد، براین اساس با واردات فاصله 
بیــن تقاضای واقعی در بازار و تولید 
داخل کم می شــود به همین دلیل از 
ابتــدا در وزارت صمــت و در دفتر 
خــودرو راهکار هایی برای واردات 

در نظر گرفته شد.
برپایــه این جوابیه، کارگروهی 

از متخصصان مربوطه باره ســوابق 
موضــوع واردات، وضعیــت حال 
وارد  وضعیــت  بــازار،  حاضــر 
 کنندگان و برنامه صادرات تشــکیل 

شد. 
در وزارت صمــت بــا کمک 
بخش هــای مختلف وزارتخانه آیین 
نامــه واردات تهیه شــد کــه برنامه 
واردات خودرو بــه صورت جدی 
 در وزارت صمــت در حال پیگیری 

است.
براســاس آیین نامه و دســتور 
العمــل، هر شــرکتی که شــرایط و 

ضوابط مورد نظر را داشــته باشــد 
می توانــد اقدام بــه واردات خودرو 

کند.
این جوابیه می افزاید: در گذشته 
متقاضیان و شــرکت هایی که واجد 
شرایط بودند اگر مستنداتی که دال بر 
برآورده کردن ضوابط و شرایط مورد 
نظر وزارت صمــت ارائه می کردند 
می توانســتند واردات خــودرو را 
انجــام دهند که در حــال حاضر نیز 
این روند به همین شــکل است، البته 
ممکن اســت که شرکت ها به تدریج 
اسناد و مدارک خود را برای برآورده 

کردن شرایط دستورالعمل ارائه کنند؛ 
بنابراین هیچ دستوری برای واردات 
به صــورت ناقص و فــوری انجام 
نشــده و مساله اصلی وزارت صمت 

ایجاد قوانینی اســت که ثبات لازم را 
داشته باشد تا به صورت فرایندی در 
 بلند مدت توسط شرکت قابل انجام 

باشد.

گروه اقتصادی - بانک مرکزی 
آخریــن اقدامات در حوزه مبادلات 
بانکــی بین المللــی را اعلام کرد که 
بر اســاس آن استفاده از سامانه سپام 
ارزی به عنوان جایگزین ســوئیفت 
در مراودات با بســیاری از کشورها 
در حــال توســعه اســت و پیمان 
دوجانبه پولی با ۴ شــریک تجاری 
 اصلــی کشــور هم در دســتور کار 

است.
بانک مرکــزی درباره اقدامات 
ایــن بانک در حوزه مدیریت ســبد 
ذخایــر ارزی اعلام کــرد: مدیریت 
ســبد ذخایر ارزی بانــک مرکزی 
همــواره بصــورت پیش نگر عمل 
نمــوده، به گونه ای کــه حوزه ارزی 
با بهره گیری از تجربیات گذشــته و 
دانش روز به منظور متناســب سازی 
این ذخایر با تغییر و تحولات سیاسی 
و اقتصادی کشــور تلاش مســتمر 

نموده است. 
لــذا معمــولاً پیــش از وقوع 
رویدادهــای موثر مالــی و بانکی، 
ســعی شــده تا اصلاحات لازم در 
ســبد ذخایر ارزی صــورت گیرد، 
در دوران تحریم هــای ظالمانــه نیز 
اقدامــات ارزنده ای از ســوی بانک 

مرکزی صورت پذیرفته اســت که 
 مواردی از آن در ادامه به اختصار ذکر 

می گردد.
در توضیحــات بانک مرکزی 
آمده اســت:  بــا توجه بــه تحریم 
ســوئیفت و عدم امــکان مراودات 
مالــی و بانکــی در ایــن ســامانه، 
زیرســاخت های مورد نیاز در سپام 
ارزی توسط حوزه فناوری های نوین 
 بانک مرکزی به طور کامل فراهم شده

 است. 
در حال حاضر استفاده از سپام 
ارزی به عنوان جایگزین ســوئیفت 
مابین بانک های ایران و سایر کشورها 
عملیاتی شــده و پیام هایی در قالب 
ســپام ارزی مابین طرفین رد و بدل 

می شود. 
همچنیــن، امکان اســتفاده از 
این پیام رســان به منظور راه اندازی 
وسیع تر در ســایر کشورهای هدف 
 تجاری نیز در حال پیگیری و بررسی 

است.
استفاده از ارزهای ملی با 

شرکای تجاری ایران
بانک مرکزی درباره استفاده از 
ارزهای ملی با شرکای تجاری ایران 
هم توضیح داد: در ســال های اخیر، 

به دلیل مســدود بودن ذخایر ارزی 
کشــور و عدم امکان تامین ارزهای 
جهان روا برای بخشــی از واردات، 
کشور ما پذیرفته که در مقابل بخشی 
از صادرات نفتــی و غیرنفتی خود، 
ارزهایــی نظیر روبل روســیه، یوآن 
چین، روپیه هندوستان، دینار عراق و 
لیر ترکیه را قبول کند. هرچند بسیاری 
از ایــن ارزها، جهان روا محســوب 
نشــده و فقط برای واردات از همان 
کشورها می تواند مورد استفاده قرار 
گیــرد، اما این امر در شــرایط فعلی 
بــا توجه به لزوم اســتفاده از تمامی 
ظرفیت هــای موجــود و تامین ارز 
 واردات مورد نیاز کشور ایجاد شده 

است. 
توسعه تهاتر تجاری

بانک مرکــزی در ادامه افزوده 
است:  همچنین، با جابجایی به موقع 
برخــی از دارایی ها توســط بانک 
مرکــزی، ذخایر ارزی بانک مرکزی 
در شــرایط مطلوبی قــرار گرفته که 
تســهیل مبادلات تجــاری را تا حد 

امکان فراهم نموده است. 
راه انــدازی  بــا  همچنیــن، 
ســازو کاری برای انجــام تبادلات 
تجــاری به صورت تهاتــر و بدون 

وابســتگی به ارزهای جهــان روا، 
به کاهش وابســتگی به مســیرهای 
رایج مبادلات مالی در سیســتم های 
 بین المللــی کمک شــایانی شــده 

است.
دوجانبه  پیمــان  پیگیری 

پولی با ۴ شریک تجاری ایران
بر اساس گزارش بانک مرکزی، 
ایران تاکنون با کشــورهای روسیه، 
عراق و ترکیه در مسیر انعقاد و اجرای 
پیمــان دوجانبه پولی با هدف حذف 
دلار از مبادلات تجاری و اســتفاده 
از ارزهای ملی گام برداشــته و حتی 
مذاکراتی با دولت پاکستان نیز داشته 

است. 
از آنجایی کــه پیمــان پولی به 
معنای پذیرش پول ملی دو کشــور 
در تســویه تجاری فــی مابین و یا 
تعریف یک واحد پولی مشــترک و 
اســتفاده از آن در تبــادلات تجاری 
اســت، لذا بــا توجه بــه معضلات 
موجود در کشــور و وجود شرایط 
ســخت تحریمی علیه ایران، امکان 
تعریــف واحــد پولی مشــترک که 
مورد قبول شرکای تجاری نیز باشد 
تاکنــون فراهم نگردیده اســت، اما 
 مراتب در دســت بررسی و پیگیری 

است.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
اقتصــادی دولت در رابطــه با تعیین 
تکلیف وضعیت جاماندگان ســهام 

عدالت توضیحاتی ارائه کرد.
ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد و سخنگوی اقتصادی در حاشیه 
هیئت دولــت در رابطه با جاماندگان 
ســهام عدالت گفت: به جهت اینکه 
این تکلیف قانون بودجه ۱۴۰۱ است، 
دولت مصوبه ای داشــت و در گام اول 
بــرای افراد تحت پوشــش نهادهای 

حمایتی مثل کمیته امداد و بهزیستی، 
ده میلیون سهام عدالت به ازای هر فرد 
مصوب و منابع آن  مشخص شد و این 
موضوع منتظر تاییدیه مجلس است و 
اگر ایرادی گرفته نشــود، رسما ابلاغ 
خواهد شــد و در ماه های بعد اجرایی 

خواهد شد.
وی در رابطه با شــش دهک اول 
درآمدی دیگر گفت: با توجه به اینکه 
تکلیف دولت این است که سهام لازم 
به سازمان تامین اجتماعی و صندوق 

بازنشستگی کشوری را بدهد، حوزه 
بازنشســتگی در اولویــت پرداخت 
بدهی های دولت اســت و از این بابت 
۹۰ هــزار میلیارد بایــد در اختیار این 
شــرکت ها قرار بگیرد. وزیر اقتصاد 
گفت: پــس از حل و فصل مســئله 
بازنشســتگان، میزان باقــی مانده در 
اختیار ۶ دهک قرار می گیرد. به محض 
آنکه ۹۰ هزار میلیارد تومانِ ســازمان 
تامین اجتماعی و صندوق بازنشستگی 
اختصــاص پیدا کنــد، در مورد باقی 

مانده ســهام، مصوبــه خواهیم داد . 
خاندوزی با اشاره به نشست کمیسیون 
اقتصادی دولــت گفت: مصوباتی در 
زمینه مالیات های مســتقیم و مالیات 
بر مجموع درآمد در این کمیســیون 
به تصویب رســید که پس از تصویب 
در هیات دولت در به مجلس ارســال 
خواهد شد. وی افزود: هیأت دولت در 
جلسه با طرح مجلس شورای اسلامی 
نیز موافقت کرد وزیر اقتصاد را نماینده 

خود در صحن مجلس مصوب کرد.

گروه اقتصــادی - بازار تلفن 
هوشــمند جهانــی، تحــت تاثیر 
مشــکلات اقتصادی کــه مصرف 
کنندگان را واداشته است خریدهای 
غیرضــروری مانــد دســتگاه های 
الکترونیکــی شــخصی را به تاخیر 
بیاندازند، بدترین ســه ماهه سوم را 

از سال ۲۰۱۴ سپری کرد.
بــازار  تحقیقــات  شــرکت 
Canalys اعــلام کرد فروش تلفن 
هوشمند در سراسر جهان، در مدت 

ســه ماه منتهی به سپتامبر، ۹ درصد 
کاهش یافت و به کاهشــی ادامه داد 
که کل ســال ۲۰۲۲ وجود داشــته 
اســت. روند نزولی تقاضا، احتمالا 
 به مــدت ۹ مــاه دیگر ادامــه پیدا 

خواهد کرد.
افزایش نرخ بهــره و قیمتهای 
انــرژی، امســال اعتمــاد مصرف 
کننــدگان را متزلزل کــرده و کندی 
اقتصاد و قرنطینه های کووید ۱۹ در 
چین، عامل مهمی در کاهش فروش 

تلفن هوشمند بوده است. سازندگان 
چینی نظیر شــیائومی، ویوو و اوپو 
همگی امســال کاهــش دو رقمی 
فــروش را ثبت کرده اند و تنها آیفون 
اپــل بوده که در برابر شــرایط بازار 

منعطف مانده است.
طبق آمــار تخفیف ها و تبلیغ ها 
کمــک کرد شــرکت سامســونگ 
الکترونیکــس که حضــور چندانی 
در چیــن ندارد، برتری خود در بازار 
جهانــی را با در اختیار داشــتن ۲۲ 

درصد سهم، حفظ کند. اپل که سری 
۱۴ آیفون را از ســپتامبر روانه بازار 
کرد، ســهم بازارش را به ۱۸ درصد 
افزایش داد اما شرکتهای اوپو و ویوو 
ســهم کوچک تری نســبت به سال 

گذشته داشتند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، 
اگرچه اپل برنده اصلی ســهم بازار 
در ســه ماهه ســوم بود، برنامه های 
افزایش تولیــد خانواده آیفون ۱۴ را 

لغو کرده است.

احراز شرایط واردکنندگان خودرو در دست بررسی است

توسعه استفاده از سپام ارزی به جای سوئیفت؛

بانک مرکزی آخرین اقدامات در حوزه مبادلات بانکی بین المللی را اعلام کرد

توضیحات سخنگوی اقتصادی دولت درباره تعیین تکلیف جاماندگان سهام عدالت خزان طولانی بازار جهانی تلفن هوشمند

گروه اقتصادی -  پل مه گفت: در حال حاضر قوانین دریایی کشور کلی است و در خصوص عملیات تجاری کانتینری 
خلاء قانونی داریم. مسعود پل مه گفت: پیشنهادی در رابطه با بهره مندی از ماده ۱۹۴ قانون دریایی داریم. این ماده قانونی به 
این معنا است که  اگر در قوانین مملکتی نسبت به موضوعات مرتبط با حوزه کسب وکار قانونی وجود نداشته باشد، عرف 

و ضوابط بین المللی حاکم است.
به گفته دبیرکل انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته، قانون دریایی کشور بسیار کلی است، اکنون درخصوص »عملیات 
تجاری کانتینری« همین خلاء را داریم. در بخش »اقدامات اســنادی بارنامه« نیز همین خلاء قانونی را داریم. در نتیجه به 

دلیل آنچه که در بعضی موارد منتهی به تداخلات می شود مراجع قانونی باید از عرف و ضوابط بین المللی تبعیت کنند.
پل مه گفت: به دنبال این موضوع هستیم که در اهداف انجمن کشتیرانی توجه به این نکته را لحاظ کنیم. او می گوید: 
در حال حاضر این بند را در اساسنامه نداریم،  این بند با تشریحی که تعیین کننده و تبیین کننده موضوع می تواند باشد، در 
اهداف انجمن لحاظ می شود. دبیر کل انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته گفت: برای اضافه شدن کلمه »ایران« به نام انجمن 
کشتیرانی و خدمات وابسته امشب رای گیری شد که به اتفاق آرا مورد تصویب قرار گرفت؛ بعد از این در اتاق بازرگانی رای 

گیری می شود تا بعد از مذاکرات با وزارت کشور در صورتی که پذیرفته شود، به ادامه نام انجمن الحاق شود.

گروه اقتصادی -  شورای پول و اعتبار به منظور حمایت از واحدهای تولیدی تمهیدات ویژه ای برای ارائه از طریق 
بانک ها و موسسات اعتباری مصوب کرده است.به منظور حمایت از واحدهای تولیدی تمهیدات ویژه ای برای ارائه از طریق 
بانک ها و مؤسسات اعتباری مصوب کرده است. این مهم از سوی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور برای حمایت از 
واحدهای تولیدی پیگیری شده که طی آن، امهال و تقسیط تسهیلات مالی دریافتی واحدهای تولیدی در سال های گذشته 
که بنا به هر دلیلی امکان بازپرداخت آن فراهم نشده و مشکلات متعددی برای واحدهای تولیدی به واسطه آن ایجاد شده 
است، با اجرای این مصوبه رفع خواهد شد.تولیدکنندگانی که همه یا بخشی از بدهی های بانکی آنها معوق شده، برای استفاده 
از این تسهیلات می توانند درخواست خود را به بانک ها و کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید استان ها بدهند.بانک ها 
موظف هستند با دریافت حداکثر ۷.۵ درصد مانده بدهی و با تنفس ۶ ماهه و حداکثر اقساط پنج ساله، بدهی این واحدها را 
امهال کنند.مهلت استفاده از این تسهیلات تا پایان شهریور ۱۴۰۲ است. ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور ضمن پیگیری 

تصویب و اجرای بسته های حمایتی و رفع موانع تولید، برنامه های تسهیل فرآیند تولید در کشور را نیز دنبال خواهد کرد.

دبیرکل انجمن کشتیرانی ایران :

خلاء قانونی در عملیات تجاری کانتینری وجود دارد

با موافقت شورای پول و اعتبار؛

مشکل  تقسیط بدهی های بانکی واحدهای تولیدی رفع می شود
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